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برگزاری دو سخنرانی علم توسط خانه توسعه آذربایجان

دکتر مقصود فراستخواه:مسئولیت اجتماعی و توسعه دکتر برادران شکوهی: تاریخ آذربایجان

درحالی که 27 امین کشور ثروتمند دنیا هستیم اما این ثروت برای  ما خوشبختی نیاورده است

برگزاری دو سخنرانی علمی از سوی خانه توسعه آذربایجان

دکتر مقصود فراست خواه عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی:

درحالی که 27 امین کشور ثروتمند دنیا هستیم اما این ثروت برای ما خوشبختی نیاورده است

رتبه ایران ازنظر شاخص آزادی اقتصاد رتبه 173 بین 175 کشور است

تحقیقاتی در طول سال های اخیر سه واحد از ضریب هوشی جامعه کشور کاسته شده است

روی سخنم با کل حکومت است اکنون میان دو بخش یعنی دولت و مردم فاصله افتاده و باید فضای میانی دولت و شهروندان گسترش یابد

دکتر سیروس برادران شکوهی استاد گروه تاریخ دانشگاه تبریز:

درگذشته در تبریز همه اقدامات از روی برنامه بود حتی گورستان ها نیز مشخص و با برنامه ریزی ساخته شده بود

امروز جز نام و خاطره ای از باغ صفای تبریز باقی نمانده است

عضو هیئت مدیره خانه توسعه آذربایجان:

با تجدیدقوا و همفکری اعضا امیدواریم بهتر از گذشته در راستای اهداف خانه توسعه آذربایجان فعالیت نماییم

سلسله سخنرانی ها و همایش خانه توسعه آذربایجان مردادماه سال جاری با برگزاری دو سخنرانی علمی از سوی دکتر سیروس برادران شکوهی استاد گروه تاریخ دانشگاه تبریز پیرامون معرفی باغ

صفا تبریز و دکتر مقصود فراست خواه عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی درزمینهٔ توسعه ایران و بررسی موانع آن دنبال شد

در آغاز این نشست که با حضور اعضای خانه توسعه آذربایجان، فرهیختگان ، نخبگان علمی و فرهنگی آذربایجان تشکیل شده بود ابتدا صمد حسن زاده یکی از اعضای هیئت مدیره این نهاد مدنی

در سخنانی به بیان تاریخچه فعالیت و تبیین اهداف خانه توسعه آذربایجان پرداخت و با اشاره به سابقه درخشان تبریز و آذربایجان در تاریخ ایران گفت: تبریز و این خطه به عنوان مهد علم ،تمدن و

ادب و شهری دانشگاهی با صدها عالم در جای جای صفحات تاریخ ایران درخشیده که این به واسطه وجود انسان های غیرتمند بافکر و عمل بوده است.

مشاور استاندار آذربایجان شرقی بابیان اینکه در امتداد این تاریخ آذربایجان شاهد رویدادها و روزهای به یاد ماندگاری بوده که تأثیرگذاری و خدمات بزرگ آن برای ایران از نهضت مشروطه از سال

1285 بنام روز آذربایجان تا 29 بهمن 56 به عنوان روز تبریز و در پس آن در روزهای انقلاب، جنگ ، تحریم و مقاومت به خوبی دیده شده است اظهار داشت: اما با این وجود کم لطفی ها در

خصوص آذربایجان دیده شده است.

وی تشکیل خانه توسعه آذربایجان در سال 1384 به عنوان اتاق فکر استان برای بیان قابلیت ها و بهره گیری از ظرفیت های سرشار این خطه درراه اعتلا و توسعه عنوان کرد و گفت: خانه توسعه

آذربایجان در سال 84 با حضور جمعی از فرهیختگان به عنوان موسسه ای مردم نهاد غیرسیاسی و غیرانتفاعی در گستره شمال غرب پس از طی مراحل قانونی، تصویب اساسنامه ، برگزاری 7 دوره

مجمع عمومی و انتخاب اعضای هیئت مدیره و بازرسان اکنون فعالیت خود را در راستای اهداف خود به عنوان ایجاد مرکزیتی برای گردآوری اطلاعات، شناسایی، تحقیق و تبادل اندیشه برای ارائه

نظریات کاربردی و جمع بندی آن ها جهت اتخاذ استراتژی توسعه برای آذربایجان در ابعاد مختلف با تأکید بر جلب مشارکت همگانی مردم دور از جهت گیری های سیاسی، جناحی و حزبی دنبال می

کند.

حسن زاده برگزاری سخنرانی ها و همایش های علمی، برپایی میزگردهای کاربردی ، ارائه مقالات تحلیلی، راه اندازی کمیته های تخصصی برای بررسی مسائل و دریافت پیشنهاد ها ، طرح و برنامه

برای توسعه که موردتوجه مسئولین استان قرارگرفته است را ازجمله اقدامات خانه توسعه آذربایجان خواند و گفت: اینک 11 کمیته تخصصی درزمینهٔ مای مختلف در این نهاد فعال بوده که به نظر می

رسد این تعداد کافی نیست و امیدواریم با تجدیدقوا و همفکری اعضا بتوانیم بهتر از گذشته در راستای اهداف خانه توسعه آذربایجان فعالیت نماییم.

دکتر سیروس برادران شکوهی استاد گروه تاریخ دانشگاه تبریز:

درگذشته در تبریز همه اقدامات از روی برنامه بود حتی گورستان ها نیز مشخص و با برنامه ریزی ساخته شده بود
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امروز جز نام و خاطره ای از باغ صفای تبریز باقی نمانده است

نشست اعضای خانه توسعه آذربایجان با سخنرانی دکتر سیروس برادران شکوهی استاد گروه تاریخ دانشگاه تبریز پیرامون معرفی باغ صفای تبریز ادامه یافت.

دکتر برادران شکوهی در آغاز سخنان خود بابیان اینکه چهره تبریز همواره در طول دوره مای مختلف تاریخ دچار تغییرات و دگرگونی مای اساسی شده است گفت: این تغییرات تا چنان حدی بوده که

دیگر از آثار دوره مای قبل در تبریز چیزی دیده نمی شود، برای نمونه 150 سال تبریز در دوره قاجاریه ولیعهد نشین بوده اما اگر اکنون در این شهر بگردیم کمتر آثاری از آن دوره در تبریز دیده می شود

و این نشان می دهد این شهر تا چه حد سیر قهقرایی طی کرده و این مهم باید موردتوجه مسئولان باشد.

استاد گروه تاریخ دانشگاه تبریز در ادامه با اشاره به اینکه تبریز از دیرباز، از زمان سفر مارکوپولو به لحاظ داشتن باغ ها شهره آفاق بوده است به معرفی باغ صفای تبریز پرداخت و گفت:«اوزون

حسن»و«سلطان یعقوب»آق قویونلو باغ های«هشت بهشت» و«عشرت آباد»را احداث نمودند و سلسله های بعدی و بزرگان و اعیان شهر، ده ها باغ بزرگ و کوچک نیز بر باغ های موجود افزودند تا

زمان قاجاریه که عباس میرزا، نایب السلطنه در باغ«عشرت آباد»«باغ شمال» عماراتی نو انداخت و«باغ صفا»را در دامنه کوه سرخاب بر باغ مای موجود افزود.

وی بابیان ویژگی مای خاص باغ صفای تبریز گفت: باغ صفا چنانکه از نامش پیداست دامنه کوه عون بن علی و شمال سرخاب تفرجگاه کوی و شهر ساخته شد و به سبب برخورداری از قنوات«حسن

پادشاه»و«شاه چلبی»و«خواجه علی بیگ»و باغ های «توتستان»«باغ پسته»و«زردآلو»و باغ بزرگ و«جوان»که همه به نام «صفا باغی»خوانده می شدند، به آن برتری خاصی بخشید،چنانکه نادر میرزا

در مورد این باغ می نویسد:«چون آنجایی به جهان کمتر بود»

دکتر برادران شکوهی بابیان اینکه وجود باغ با تصوری دل انگیز از زندگانی و خرمی در تابستانه ای گرم و صحرایی و کم آب تبریز نویدی از آب خنکای باد، و سایه سار شاخ و برگ درختانی که در برابر

نور خیره کننده و درخشان خورشید آسودن از گرمای سوزان را بر راهیان سخت کوش ارزانی می دارد افزود: باغ در شهر تبریز همچون قطعه صدف سبزرنگی است که در دل دشت قرار گرفت و در آن

زندگی و تلاش جاری است

وی افزود: باغ صفا در محلی از تبریز احداث شد که بقعه عون بن علی در شمال آن و مجموعه سید حمزه در جنوبش که مجموعه نفیسی از مساجد،مقابر و حجرات و مدفن بزرگان است قرار دارد که

به برکت همین عتبات عالیات و اولیای عظام و عرفا بود ، موقعیت طبیعی استثنایی محل باغ صفا دیدارکنندگان را مات و مبهوت می ساخت و به حق این قسمت تفرجگاه تبریز نیز به شمار می رفت

و در بهترین نقطه محل که مشرف به شهر و دشت بود احداث شده بود.

دکتر برادران شکوهی با یادآوری اینکه تبریز یکی از مشهورترین شهرهای ایران بوده که بارها از حیث آبادانی و شکوه، سرآمد شهرهای زمان خود گشته و در آن باغ مای مشهور و بزرگی وجود داشته

است به برخی دیگر از ویژگی مای باغ صفا ازجمله قنات مای باغ صفا و نیز وجه تسمیه آن پرداخت و گفت:وجه تسمیه باغ صفا معلوم نیست شاید خواست نایب السلطنه این بود که باغی همنام

باغ صفای مدینه منوره احداث کرده و شاید هم نام یافته از منظر طبیعی و اشرافی که بر شهر داشت و واقعاً باصفا بود و نیز ایرانی بدون آب جاری صفا نمی تواند بکند با احداث قنات شاه جلبی و

باوجود جویبارها و حوض ها نامی که بر ذهن شعرا و ادبا خطور می کرد جز صفا نبوده است

وی با تشریح موقعیت جغرافیای باغ صفای تبریز گفت: حد شمالی بازارچه سیلاب در منتهی الیِ شرق خیابان سرباز شهید و جنوب قبرستان حسینیه (بوستان شقایق) کنونی حدود 200 سال پیش

ضلع شرقی و جنوبی باغ بود که اراضی ضلع شمالی آن در آن سال ها لم یزرع و باز و منتهی به دامنه کوه بود گورستان حسینیه و باغ امیر الوزرا از مستحدثات بعدی است چنانکه در نقشه سال 1298

دارالسلطنه نشانی از آن نیست و گورستان حسینیه حدود 120 سل پیش باغی با درختان کم و قسمت های شمالی آن لم یزرع ورها شده تا اینکه مردم بنا به نیاز قسمتی از این باغ را تبدیل به

قبرستان کرده اند.

دکتر برادران شکوهی یادآور شد:در سال 74 این مکان از سوی شهرداری به بوستان شقایق تبدیل شده و امروز گلگشت مردم محلات دور و نزدیک خود هستند و از مقابر اکابر و اعاظم سرخاب و

سیلاب جز آرامگاه میرعلی آقا سیلابی نشانی بر جای نیست البته درگذشته نه چندان دور مقابر بزرگان دیگری ازجمله میرزاعلی اکبر خان متخلص به مشکوه و مشهور به وقایعی و شخصیت مای دیگر

همه در گورستان صفا مدفون بودند.

وی با تأکید بر اینکه درگذشته در تبریز همه اقدامات از روی برنامه بود گفت حتی گورستان ها نیز در تبریز مشخص و با برنامه ریزی ساخته شده بود و مانند وادی رحمت کنونی تبریز همه چیز به هم

قاتى نشده بود.

دکتر برادران شکوهی بر لزوم توجه جدی مسئولان به حفظ گذشته تبریز افزود: باغ صفا قریب به 70 سال از آغاز آبادان بود تا براثر زلزله ها و بی توجهی ها عمارتش فروریخت و 70 سال دیگر باغش

گرفتار خزان روزگار شد حدود سال های1330 شمسی به تدریج زمینش برخلاف ضوابط تقطیع و تفکیک شد و دیری نپائید قسمتی از خیابان سرباز شهید ، کوچه و گذر صفا باغی و قسمتی از باغ

حسینیه جایگزین باغ گردید ناجایی که امروز جز نام و خاطره ای از آن باقی نمانده است.

دکتر مقصود فراست خواه عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی:

درحالی که 27 امین کشور ثروتمند دنیا هستیم اما این ثروت برای ما خوشبختی نیاورده است

رتبه ایران ازنظر شاخص آزادی اقتصاد رتبه 173 بین 175 کشور است

تحقیقاتی در طول سال های اخیر سه واحد از ضریب هوشی جامعه کشور کاسته شده است

روی سخنم با کل حکومت است اکنون میان دو بخش یعنی دولت و مردم فاصله افتاده و باید فضای میانی دولت و شهروندان گسترش یابد

ادامه نشست خانه توسعه آذربایجان با سخنرانی دکتر مقصود فراست خواه عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی پیرامون روند توسعه ایران ، موانع و راه حل ها ادامه

یافت.

دکتر فراست خواه در آغاز سخنان خود با اشاره به تغییرات صفات جمعیتی ایران گفت: جامعه ایران به سرعت در حال دگرگونی و تحول است اما این تغییرات نامتجانس بوده و یکپارچگی زیادی در

آن وجود ندارد و باید گفت طرح توسعه ایران ناتمام است.

عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی با تشریح وضعیت کنونی ایران اظهار داشت: جامعه شهرنشینی در ایران اکنون به 75 درصد رسیده و این تغییرات سریع جمعیتی در

ایران وحشتناک است چراکه ایران این مسیر را طی چند ده سال گذشته پیموده درحالی که اروپا طی چند سده به آن رسیده است.

وی با اشاره به تغییرات بعد خانوار ایران گفت: ترکیب نهاد خانواده در ایران به عنوان یکی از نهادهای دیرین بادوام در کشورمان از 5 عضو در سال 1375 اکنون به 5 / 3 عضو رسیده و آثار خود را با

تغییر در مناسبات پدرسالار و دیگر نتایج نشان می دهد.

دکتر فراست خواه به میانگین سنی جمعیت کشور اشاره کرد و گفت: سال 57 انقلاب اسلامی ایران جمعیتی شکل داد که میانگین سنی آن ها 22 سال بود، این رقم اکنون به 30 سال رسیده است.

وی بابیان ویژگی مای میانگین کنونی سنی جمعیت کشور گفت: اکنون بیشترین جمعیت کشور در گروه سنی 15 تا 65 قرار دارد و این یک فرصت استثنایی است که ما از آن بی خبریم این ترکیب

بیانگر آن است که ما اکنون بیشترین افراد را کار، مشارکت و تولید داریم اما متأسفانه از این فرصت بهره نگرفته و این گروه یا بیکارند و یا بدکار می کنند.

عضو انجمن جامعه شناسی ایران به باسوادی 85 درصد جمعیت بالای 6 سال کشور اشاره کرد و گفت: این رقم باسوادی در شهرها به 90 درصد هم می رسد در سال 1979 و زمان وقوع انقلاب

اسلامی مطابق اعلام یونسکو جمعیت 15 سال به بالای کشور به طور متوسط 2.6 کلاس درس خوانده بود اما اکنون این رقم در سال 2019- 2018 به بیش از 8 کلاس و به سمت 9 کلاس و در برخی
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جاها به 10 کلاس رسیده است . برخی تغییرات جامعه ما را قطبی و پلاریزه کرده است مثلاً ما در یک سو 14 میلیون جمعیت تحصیل کرده و در یک طرف 8 تا 10 میلیون بی سواد مطلق داریم مهم

تر از آن با یک نابرابری آموزشی گسترده در ایران مواجه هستیم به طوری که شاخص نابرابری آموزشی در ایران 37.3 درصد است اما این رقم برای کشورهای هم گروه ما در شاخص توسعه انسانی

متوسط به بالا 16.7 درصد و برای کشورهای اروپایی 8 درصد است درواقع ایران هرچند در متوسط تحصیلی رشد داشته ولی این رشد به صورت برابر نبود و از حیث برابری فرصت یادگیری در ایران

فاصله زیادی داریم و این هنوز جدای از موضوع کیفیت آموزشی هست که همه از وضعیت ناکارآمد و پایین آن باخبریم

عضو گروه جامعه شناسی علم انجمن جامعه شناسی از شیوه آموزش مدارس در کشور نیز انتقاد کرد و با تأکید بر اینکه تغییرات نیز در حوزه آموزش نامتجانس است گفت: مدارس ما اکنون خلاقیت را

یاد نداده و در این مسیر مهم گام نمی نهند و دانشگاه ها ما هم مدرک گرا هستند.

دکتر فراست خواه بابیان اینکه یکی از شاخصه مای مهم توسعه انسانی بحث امید به زندگی است خاطرنشان کرد این رتبه برای کشورمان 80 در بین123 کشور است اما برای نمونه باید دید برابری

قدرت خرید با این رتبه دهی متناسب است

عضو انجمن جامعه شناسی ایران بابیان اینکه ضریب جینی به عنوان شاخصی برای سنجش میزان نابرابری در توزیع درآمد یا ثروت بر اساس اسناد بانک جهانی در پیش از انقلاب اسلامی ایران در

کشورمان عدد ۵۰ شده بود گفت: این رقم اکنون به حدود عدد37 واحد رسیده که بر همین اساس است که جامعه اکنون دوام آورده که البته دولت تلاش دارد آن را به 34 برساند که زیاد هم جالب

نیست

وی با اشاره به سایر شخص مای نیکبختی در جهان ازجمله تولید ناخالص ملی(GDP) تصریح کرد: در این حوزه ما از میان 155 کشور جهان، در رتبه 108 قرار داریم این درحالی که است که 27 امین

کشور ثروتمند دنیا هستیم و این بدان معناست که این ثروت برای ما خوشبختی نیاورده و ما هنوز با مسائل مدیریتی ناکارآمد و سیاست مای غلط روبرو هستیم البته اگر ثروت انسانی و تمدنی را به

این ثروت طبیعی اضافه کنیم شرایط بدتری ترسیم می شود.

عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی یکی از شاخص مای مهم ارزیابی توسعه یافتگی اقتصاد کشورها موضوع شاخص آزادی اقتصاد خواند و گفت: صندوق بین المللی پول

با در نظر داشتن مؤلفه هایی ازجمله رعایت حقوق مالکیت، فقدان فساد، آزادی ابتکارات کسب وکار و مخارج دولت شاخص آزادی اقتصاد را اعلام می کند که رتبه فعلی ایران از 175 کشور 173 است

که این رتبه به هیچ وجه برازنده کشور ما بااین همه ثروت نیست

وی بابیان اینکه بهره وری کارگر ایرانی یک یازدهم کارگر ژاپنی است ، به موضوع رسانه ها اشاره کرد و گفت: طول تاریخ نشان داده رسانه ها عامل اصلی انقلاب ها بوده و نقش مهمی در تحولات

داشته است از تلگراف خانه ها برای انتشار فتاوای مراجع در رویداد انجمن مای ایالتی و ولایتی و قیام مشروطه گرفته تا انقلاب اسلامی ایران که حاصل دوران کاست و نوار بود

فراست خواه افزود: کشور ما نیز دهه 80 با دوران توسعه اینترنت و دهه 90 نیز با گسترش شبکه مای مجازی روبرو شده اند به طوری که اکنون مردم ایران در شبانه روز بیش از دو ساعت خود را با

رسانه طی می کنند.

عضو کرسی یونسکو در ارتباطات علمی ایران با تأکید بر اینکه البته باید دانست اینترنت و شبکه مای مجازی در یکجایی رهایی بخش و در بخشی ما را گرفتار می کند و وهمناک شده است اظهار

داشت: باید قبول کنیم تغییرات در جامعه ایران وجود دارد و جامعه الگوهای تازه برای اندیشیدن انتخاب می کند و ما باید به فکر آن باشیم و تغییرات صفات جمعیتی را جدی بگیریم.

وی بابیان اینکه طبق تحقیقاتی در طول سال های اخیر سه واحد از ضریب هوشی جامعه کشور کاسته شده است گفت: به اصطلاح هوش ایرانی آب رفته و این ذخیره ژنتیکی ما کم شده که البته این

امر را باید در مهاجرت های نخبگان ما به خارج کشور دیده شود.

فراست خواه با تأکید بر اینکه تغییرات حوزه فرهنگی و اجتماعی ایران بسیار گسترده است گفت: ما اکنون در ایران با جامعه بی قرار و ناهمگنی روبرو هستیم که توسعه مای تغییرات در آن به پایداری

نرسیده و البته می تواند آن را چپِ کند.

وی یادآور شد: جامعه ما اکنون به گونه ای توسعه یافته که محتوایش عوض شده ولی شکل آن تغییر نکرده و به اصطلاح ساختار اندام بالباس همخوانی ندارد و به تعبیری مدرنیزاسیون و شهرنشینی

با همان شیوه مای سنتی است.

عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی اهمیت این موضوع را مهم خواند و گفت: برای همین است که پس از آغاز حدود 200 سال تغییرات در دوره مای مختلف هنوز به

جایی نرسیده ایم به طوری که باوجود تغییرات عباس میرزا قائم مقام ها و امیرکبیرها و میرزا حسین خان، امین الدوله ها ون های تا تحول مهمی مانند مشروطه به یک باره به خودکامگی رضاشاه به

ویژه در نیمه دوم سلطنتش می رسیم و سپس این مهم در دوره مای بعد هم در جریان نهضت ملی ، نهضت مقاومت و موارد دیگر ادامه پیداکرده است

عضو انجمن جامعه شناسی ایران یادآور شد: اینک ما از تغییرات 9 درصدی اقتصاد چین متعجبم این درحالی که است که کشور ما زمانی حتی تا رشد اقتصادی 16 درصد به خوبی تجربه کرده است

فراست خواه با طرح این پرسش چرا باید از همان ایران در حال تغییر در آن دوران گروه مای پارتیزانی مجاهدین خلق و فدایی خارج شوند گفت: به اعتقاد من علت اصلی این است که ما نتوانسته

ایم تغییرات را مدیریت کنیم و این تغییرات هنوز بعد از 200 سال هنوز درجایی مستقر نشده است .وی با تأکید بر اینکه ما هنوز بر روح سرگردان جامعه حاکم نشده ایم افزود: این درحالی که است

در کشورهایی همانند کره جنوبی و تا حدودی برای نمونه در ترکیه در این زمینه موفق عمل کرده اند درحالی که ما سرمایه مای اجتماعی بالایی داریم که نتوانسته ایم از روحیه مشارکت و همدلی آنان

به خوبی بهره بگیریم.

فراست خواه درعین حال بابیان اینکه یکی از شاخص مای خوب در ایران بر اساس ارزیابی مای انجام شده موضوع میزان جهت گیری معطوف به موفقیت و میل به زندگی است اظهار داشت: ارزبازی

این شاخص به خوبی نشان می دهد زندگی در کشور جریان دارد و مردم ایران می خواهند زندگی کنند و پیشرفت بکنند

وی در ادامه با بررسی برخی دلایل مهم برای نامتجانس بودن تغییرات در ایران گفت: باوجود میل به موفقیت که در ما هست اما شاخص جمع گرایی درون گروهی در ایران منفی 1.6 پایین تر از

متوسط جهانی است و این بدان معناست که میل ما به کارگروهی کم بوده و ما برای اجرای پروژه مای مشترک رغبت کمتری داریم درواقع خودمداری در ایران در حال رشد است.

وی افزود: این موضوع حتی در آیین نامه مای ارتقاء اعضای هیئت علمی هم دیده می شود مثلاً در طرح مای مشترک امتیازها تقسیم می شود یا در مدارس ما نمره بیست به فعالیت مای فردگرایانه

ونِ به تیمی از دانش آموزان داده می شود و بدین ترتیب این روحیه تقویت می شود درحالی که در مدارس موفق دنیا نمره نه به فرد بلکه به گروهی که روحیه مشارکت و همکاری مای جمعی رادارند

داده می شود.

دبیر علمی میز آینده پژوهی به نرخ ریسک پذیری در ایران اشاره کرد و گفت: این نرخ در کشور ما منفی 1.1 پایین تر از متوسط جهانی است این درحالی که است که مردم از یک سو می خواهند

موفق شوند ولی از طرف دیگر حاضر به ریسک پذیری نیستند و این تناقضی است که مشکل ساز شده است.

وی با یادآوری هشدار مای مجید تهرانیان در دهه پنجاه شمسی گفت: وی آن زمان اعلام کرد شیوه ای که کشور می پیماید درست نیست و ما باید ظرفیت انسانی و نهادی خود را ارتقا بدهیم. ولی

فکر سیاسی غالب و رایج در آن روزبه این حرف ها اهمیت نداد؛ نه حکومت به این حرف توجه کرد ونِ مخالفان سیاسی اش. اما آزمایش اجتماعی نشان داد که نکات مهمی در این حرف ها بود امروز

هم باید قبول کنیم این مدل راهکار حل مشکل کشور نیست و می تواند کشور را با مشکلات اساسی روبرو کند.

عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی در بررسی راه حل مای اساسی برای رفع بحران جمعیتی در کشور گفت: بررسی آماری نشان می دهد ما ایرانیان در شبانه روز یکتا سه

دقیقه برای فعالیت مای داوطلبانه وقت گذاریم و به طور متوسط 13.5 ساعت ما صرف فعالیت مای نگهداری و مراقبت شخصی می شود 40 دقیقه هم از زمان صرف آموزش شده و فعالیت شغلی
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مردان در حدود 5 ساعت وزنان در حدود 40 دقیقه ساعت ( و زن وارد به طور متوسط 2 ساعت و46 دقیقه ) قرار دارد. در عوض زنان ما پنج ساعت و 25 دقیقه ، خانه داری می کنند این خود به

خوبی نشان می دهد یکی از رموز اساسی موفقیت توسعه ما در افزودن به این یکتا سه دقیقه برای فعالیت مای مشارکتی و داوطلبانه است.

دکتر فراست خواه توسعه نهادهای مدنی را یکی از راهکارهای مهم برای رفع موانع درزمینهٔ بهبود روند توسعه در ایران خواند و افزود: حتی اگر آمار فعالیت 14 هزار NGO در کشور اعلامی مسئولان را

که به نظرم بیش از 7 تا 8 هزار نهاد نیست و یک میلیون عضو برای این نهادها از جمعیت کشورمان را هم قبول کنیم این شاخص برای جمعیت بالای 15 سال به بالا به یک و نیم درصد می رسد که

این رقم برای آمریکا به عنوان کشوری سرمایه دار با حدود 325میلیون نفر 25درصد با 2 میلیون NGO است البته اگر جمعیت بالای 15 سال در نظر گرفته شود این رقم خیلی تغییر پیدا می کند یا در

کشور فرانسه یک میلیون NGO داریم. این درحالی که است که در سنت های اجتماعی و محله ای ما ظرفیت های مشارکتی وجود دارد ولی آن ها را موردحمایت قرار نمی دهیم و اجازه نمی دهیم در

قالب سازمان های مردم نهاد کارامل وجدید توسعه پیدا بکنند

عضو انجمن جامعه شناسی ایران ضمن بحث در شکاف ملت و دولت با تأکید بر اینکه روی صحبت من با هیچ دولتی نیست و فقط به اصطلاح تنها قوه مجریه نیست اظهار داشت: روی سخنم با کل

حکومت است اکنون میان دو بخش یعنی دولت و مردم فاصله افتاده و باید فضای میانی دولت و شهروندان به صورت نهادهای مدنی سازمان های مردم نهاد و محلی گسترش یابد و این جز با

افزایش روحیه مشارکت و نیز توسعه نهادهای فعالیت داوطلبانه ممکن است

استاد دروس تغییرات فرهنگی تاریخ اجتماعی ایران بابیان اینکه چرا توسعه در ایران مشکل داشته است اظهار داشت: قطعاً یک علت عمده اش را باید در شکست عاملان اجتماعی و شکست

نهادهایمان جستجو بکنیم.لذا باید زمینه ابتکار عمل مای آزاد مدنی وان جی اویی را فراهم کنیم و این به عقلانیت اجتماعی کمک می کند. فراست خواه درعین حال تأکید کرد البته در کنار این مهم که

باید دولت بستر مای را لازم را برای نهادهای مدنی فراهم کند جز ما نیز به مصداق ایِ شریفه هیچ قومی تغییر پیدا نمی کنند جز آنکه خودشان در رفتار و مناسکشان تغییر دهند ما مردم نیز با شرکت

در نهادهای مدنی در این مسیر گام نهیم.

در ادامه این نشست پس از برپایی جلسه پرسش و پاسخ با دکتر فراست خواه ، اعضای خانه توسعه آذربایجان به بیان نقطه نظرات خود پرداختند و اعضای هیئت مدیره به موضوعات مطروحه

پاسخ دادند.
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